
Bodon Andrea neve nem csu-
pán a kassai magyar gimnazis-
ták számára ismert, hiszen az 
általa vezetett KGSZT – Kassai Gim-
nazisták Színjátszó Társulatának elő-
adásai országszerte és a határon túl 
is közismertté és kedveltté váltak. 
A színjátszókörön kívül szervezett 
már lírai színpadot, a nevéhez kap-
csolódik a kassai amatőr felnőtt 
színjátszócsoport, a Tükör Társulat 
megalapítása is, mely a szlováki-
ai magyar színjátszás új színfoltja. 
Rengeteg fi atal köszönheti neki a 
színház, a színjátszás iránti szerete-
tét, sokan az ő égisze alatt formálód-
tak, s választották a színházi pályát 
hivatásul. Mindeközben a kassai 
Márai Sándor Gimnázium és Alap-
iskola magyar- és angoltanáraként 
már évtizedek óta járul hozzá a fi a-
talok képzéséhez, szemléletformálá-
sához. 

Megtiszteltetés, hogy jómagam is 
a szerencsések egyike vagyok, aki 
tanítványként és KGSZT-tagként is 
élvezhettem Bogyi alázatos és lelkes 
munkáját. Örömmel tölt el, hogy el-
fogadta felkérésemet az interjúra, és 
így közelebbről is betekintést nyer-
hetünk ebbe a sokrétű és rendkívül 
fontos tevékenységbe.

  Ebben az évben 25 éves lett a KGSZT. 
Igaz, a COVID-helyzet egy időre meg-
törte a társulat folyamatos működését, 
de amíg lehetőség volt rá, 1996 óta fo-
lyamatosan rendeztél. Honnan jött a 

színjátszás, rendezés iránti szereteted, 
illetve a színjátszó társulat létrehozá-
sának az ötlete?

 Gyerekkorom óta vonzott a színészi 
munka, bár színésznő soha nem sze-
rettem volna lenni. Csodáltam viszont 
a színészeket. Annak idején, amikor 
csak néhány tévéadó létezett, szinte 
minden magyar színész nevét ismer-
tem, akit valamilyen tévéjátékban vagy 
egy-egy irodalmi mű fi lmfeldolgozá-
sában láthattam a tévében. A színpad 
pedig kimondottan vonzott. Sokat 
gondolkodtam azon, vajon mi lehet 
a színfalak mögött, de akkor még azt 
hittem, ez örök talány marad számom-
ra.  És hogy honnan jött a színjátszó 
társulat létrehozásának ötlete? Beval-
lom, valahol mélyen elrejtve mindig 
ott motoszkált bennem a gondolat, de 
tett akkor követte, amikor két diáklá-
nyommal – egy szavalóversenyre ké-
szülve – szóba került, hogy mi lenne, 
ha létrehoznánk egy gimnazista szín-
játszó csoportot az iskolában. Akko-
riban még nem tudtam, mibe vágunk 
bele, mikor nagy lelkesedéssel elkezd-
tük próbálni A padlás című musicalt. 
Ezzel jó magasra tettük a lécet a későb-
bi színjátszók számára is.

 Manapság nehéz tanórákon kívü-
li tevékenységre motiválni a diákokat. 
Ugyanakkor látjuk, hogy a színjátszókör 
által mindig nagyon sok diákot meg tud-
tál szólítani. Miben rejlik a KGSZT titka? 

 A kamaszok keresik önmagukat, 
helyüket a világban. Úgy gondolom, 
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nagyon vonzó az a lehetőség, hogy 
a színpadon valaki más bőrébe búj-
hatnak. Megcsillanthatják azokat a 
képességeiket is, amelyek az iskolá-
ban nem mutatkozhatnának meg. Jól 
érzik magukat a próbákon, egy nagy 
családdá válnak, a későbbi találkozó-
kon is felemlegetik a közös élménye-
ket.

 Szerinted miért fontos egy kamasz 
életében a diákszínjátszás? 

 A diákok megtanulnak együttmű-
ködni, együtt lélegezni a közösséggel. 
Erősödik bennük az egymás iránti 
felelősségérzet, az önbizalom, az em-
pátia, új eszközöket kapnak az önki-
fejezéshez. Jobban megismerik ön-
magukat és egymást is. Az előkészítő 
folyamatban, a különböző szituációs 
játékok során olyan élethelyzetekkel 
szembesülnek, melyek a valós életben 
is visszaköszönhetnek. Egy-egy szín-
padi fellépés hozzájárul ahhoz, hogy 
leküzdjék vagy legalább uralni tudják 
a lámpalázat, és merjenek közönség 
előtt megszólalni, amire felnőtt éle-
tükben is számtalanszor lesz majd 
alkalmuk. A kamaszoknak nagy si-
kerélmény a közönség visszajelzése is, 
főleg olyankor, ha gyerekközönségnek 
adunk elő mesejátékot.
 

 A társulattal számos településen 
felléptetek. Rendszeresen részt vet-
tetek a komáromi Jókai Napokon, az 
Egressy Béni Színjátszó Fesztiválon is 
bemutatkoztatok Szepsiben. Ezekről 
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a rendezvényekről szinte minden al-
kalommal neves díjakkal érkeztetek 
haza. Továbbá felléptetek többek kö-
zött a budapesti Szkéné Színházban 
is. Mindez óriási felkészülést, munkát 
takar. Rendezőként milyen kihívások-
kal kell szembenézned? 

 Minden darabnál változik a csapat 
összetétele, hiszen diákszínjátszásról 
van szó. Az újaknak alkalmazkod-
niuk kell a társulathoz, rendezőként 
meg kell ismernem az újonnan jöttek 
képességeit. Sokszor az alapoktól kell 
kezdeni a színpadi mozgás és beszéd 
terén egyaránt. A társulat többsége 
más szakköri és iskolán kívüli tevé-
kenységben is részt vesz, nem könnyű 
összeegyeztetni a próbákat. Hetente 
egyszer próbálunk, de a bemutató 
közeledtével sűrűsödnek a próbák, 
hétvégi gyakorlásokra is szükség van, 
a végén már akár hét napból öt-hatot 
is próbával töltünk. Nagy kihívás az 
is, ha a csapat létszáma 25 fő. Egy-
egy darabot ehhez kell igazítani, hogy 
mindenki szerepet kapjon.

 Biztosan számos emlékezetes pil-
lanat maradt meg ebből a 25 évből. 
Megosztanál néhány számodra ked-
ves pillanatot? 

 Minden darabot és minden csapatot 
más-más miatt szerettem. Leginkább 
a próbafolyamatot szeretem, ahogy az 
ötletek beépülnek a darabba, ahogy az 
egész előadás megszületik és folyama-

tosan alakul. Ahogy a gyerekek bele-
teszik a magukét, ahogy közösséggé 
válik a több évfolyamból származó, 
különböző színpadi tapasztalatokkal 
rendelkező sok-sok diák. 

Élmény az is, hogy egy-egy diák 
azért választotta a mi iskolánkat, mert 
látta valamelyik előadásunkat. 

Sokszor kellett nagyon kreatívan 
viselkednünk, az ismeretlen hely-
színek adottságaihoz igazítanunk 
az előadást. Sok érdekes kalandunk, 
vicces helyzetünk volt. Egyszer pél-
dául annyira belefeledkeztünk a késő 
esti próbába a Jókai Napokon, hogy 
bezártak minket a művelődési köz-
pontba. Észre sem vettük, mennyire 
elszaladt az idő. A portás alighanem 
úgy gondolta, este tizenegy után már 
nincs ott senki…

 Nagyon sokan köszönhetik neked 
a színház, színjátszás iránti szerete-
tüket, többen a társulatból pedig szí-
nészi pályát választottak hivatásul. 
Milyen szerepe van a diákszínját-
szásnak a tehetséggondozásban? 

 Voltak olyan színjátszóim, akik si-
keresen felvételiztek valamelyik szín-
művészeti egyetemre, elvégezték azt, 
és ma is aktív színészek. Voltak olyan 
társulati tagok is, akik szerepet vállal-
tak a szepsi színjátszó fesztivál lebo-
nyolításában, konferáltak vagy cikket 
írtak a látott darabokról. Volt olyan is, 
aki azóta sikeres tévériporter lett.

 A KGSZT mellett 2017-ben meg-
alapítottad a felnőtt amatőr szín-
játszókból álló Tükör Társulatot. 
Honnan jött az ötlet egy felnőtt 
színjátszócsoport létrehozásához? 
Miben más egy felnőtt társulat? 

 Mikor darabot keresgélek, sok olyan 
művet kell elvetnem, amely valami-
lyen szempontból nem felel meg a 
diákszínjátszóknak. Sajnáltam nem 
kihasználni a jó színműveket. Arra 
is kíváncsi voltam, milyen lenne fel-
nőttekkel dolgozni. Szerettem volna 
egy összeszokott csapatot, kiforrott 
játszókkal, akik folyamatosan fejlőd-
nek, és nem kell mindig mindent az 
alapoktól kezdenünk.

 Jelenleg min dolgozol? Mik a to-
vábbi terveid? 

 Amikor a járványhelyzet lehetővé 
teszi, helyzetgyakorlatokat végzünk, 
esetleg rövidebb alkalmi irodalmi 
műsorokon dolgozunk. A társulat saj-
nos nem tud folyamatosan működni a 
jelen körülmények között. Tervezni is 
nehéz. Szeretném, ha mindkét társu-
latom fennmaradna, tovább élne, sze-
retném, ha újra lennének versenyek, 
fesztiválok, fellépések. Hogy újra 
együtt alkossunk. Játsszunk.

 Köszönöm a beszélgetést, további 
szép élményeket, tehetséges diákokat 
kívánok, és sok erőt, kitartást a mun-
kádhoz!


